
۴ استان دارای بیشترین آمار کلاس های چند پایه
معاون آمــوزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش بــا بیان اینکه در مدارس 
چندپایه اولویت، اســتفاده از معلمان دانش آموخته دانشگاه فرهنگیان است 
گفت: در جاهایی که امکان به کارگیری این امر وجود ندارد قطعاً از معلمانی 
که آماده خدمت هستند در قالب حق التدریس و سرباز معلم استفاده می شود.
رضــوان حکیم زاده با بیان اینکه حدود ۴۹ هزار کلاس چند پایه در مناطق 
روستایی و عشایری وجود دارد گفت: وجود کلاس های چند پایه فقط مربوط 
به نظام آموزشــی ایران نیست، در همه کشورهایی که دارای وسعت زیادی 
هستند و یا مناطق روستایی و عشایری که تعداد دانش آموزان آن کم است 
از کلاس های چند پایه برای آموزش دانش آموزان استفاده می شود.وی با بیان 
اینکه بیشــترین آمار کلاس های چند پایه در استان های آذربایجان شرقی، 
خراســان رضوی، خراسان جنوبی و استان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد 
افزود: این مدارس با هدف دسترسی دانش آموزان مناطق کمتر برخوردار به 
فرصت های آموزشی ایجاد شــده  تا امکان بهره مندی آنان از این آموزش ها 

فراهم شود.
به گزارش ایسنا، معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
وقتی که ســه یا چهار دانش آموز در یک منطقه قصد بهره مندی از آموزش 
را دارنــد نمی توان برای هرکدام از دانش آموزان یــک معلم اعزام کرد ادامه 
داد: یک معلم برای همه دانش آموزان در نظر گرفته می شود، تلاش می شود 
کلاس های چندپایه مانند سایر کلاس ها در مناطق کمتر برخوردار، از همه 
ظرفیت های موجود استفاده و بهره مند شوند.حکیم زاده با بیان اینکه اولویت 
اســتفاده از معلمان در مدارس چندپایه دانش آموختگان دانشگاه فرهنگیان 
است عنوان کرد: در جاهایی که امکان به کارگیری آن ها وجود نداشته باشد 
قطعاً از معلمانی که آماده خدمت هســتند در قالب حق التدریس و ســرباز 
معلم استفاده می شود.وی با بیان اینکه کلاس ها و آموزش هایی برای آمادگی 
معلمان کلاس های چندپایه برگزار می شــود اظهار کرد: راهبران آموزشــی 
نظارت بالینی و توانمندســازی کلاس های چند پایه را بر عهده دارند که هر 
کــدام از آن ها چندین کلاس را زیر چتر پوشــش خود قرار می دهند، یکی 
از مهمترین مســئولیت های آن ها توانمندســازی معلمان برای آموزش در 

کلاس های چند پایه است.

آغاز رتبه بندی معلمان فاقد رتبه و جامانده
وزارت آموزش و پرورش طی بخشــنامه ای از آغاز فرآیند رتبه بندی و تعیین 
رتبه برای معلمان جدید الاستخدام، افراد جامانده از رتبه بندی و معلمانی که 

تا کنون موفق به کسب رتبه آموزشیار معلم نشده اند، خبر داد.
به گزارش ایســنا، بر اساس این بخشــنامه وزارت آموزش و پرورش فرصتی 
دیگر را برای رتبه بندی معلمان فاقد رتبه در نظر گرفته تا ارزیابی بیش از ۹۹ 
هزار نفر از معلمان فاقد رتبه به جریان بیفتد. معلمان براساس شایستگی های 
عمومی، تخصصی و حرفه ای و تجربه خود در رتبه های پنجگانه آموزشــیار 

معلم، مربی معلم، استادیار معلم، دانشیار معلم و استاد معلم قرار می گیرند.
در بخشــنامه ابلاغ شده از ســوی علی فرهادی معاون برنامه ریزی و توسعه 
منابع وزارت آموزش و پرورش آمده اســت: در راســتای اجرای مواد ۱ و ۵ 
آیین نامــه اجرایی قانون نظام رتبه بندی معلمــان، فرآیند ارزیابی معلمان 
برای آن دســته از همکارانی که در ارزیابی اولیه حداقــل امتیاز لازم برای 
کسب رتبه آموزشیار معلم را کســب نکرده اند و در شرایط عدم احراز رتبه 
)فاقد رتبه( هســتند و یک ســال از تاریخ اولین تایید هیــات ممیزه آنان 
 می گذرد، از روز ســه شــنبه هشــتم آبانماه به صورت هماهنگ در سامانه
HRM.MEDU.IR آغاز می شود.همچنین در این بخشنامه آمده: فرایند 
ارزیابی و رتبه بندی معلمان جدید الاســتخدام و افراد جامانده از رتبه بندی 
برای بارگذاری مســتندات و مدارک توسط داوطلبان از هفته آینده )همین 

هفته( آغاز و اطلاع رسانی انجام می شود.

ایران چند ذخیره گاه زیست کره دارد؟
مدیر کل دفتر مدیریت زیســتگاه ها و امور مناطق سازمان حفاظت محیط 
زیست همزمان با روز بین المللی ذخیره گاه های زیست کره )۳ نوامبر( گفت: 
محیط زیســت به دنبال تهیــه پیش نویس قانون مدیریــت ذخیره گاه های 

زیست کره کشور است.
به گزارش ایسنا ذخیره گاه های زیســت کره، مناطق حفاظت شده طبیعی- 
زیستی بین المللی هســتند که علاوه بر حفاظت، دستاوردهایی مانند ارائه 
ســایت های مطالعاتی کم نظیر به دانشــمندان و تجربه مهارت انســان در 
پشتیبانی از توســعه پایدار را نمایان می سازند. اعلام ذخیره گاه های زیست 
کره برای جلوگیری از تغییرات برگشت ناپذیر و بهره برداری ناپایدار از منابع 
طبیعــی، در عین نیاز به بهره برداری از طبیعت )باتوجه به رشــد روزافزون 
جمعیت( شــکل گرفته  اســت و به یکی از تقسیم بندی های مهم حفاظتی 
جهان بدل شــده  اســت. این مناطق حفاظت شــده از طرف یونسکو تحت 
پوشــش دفتر شــورای هماهنگی بین المللی برنامه انســان و کره مسکون 
)MAB( قــرار دارند و از آغاز اجرای آن )دهه ۱۹۶۰ میلادی( تاکنون ۵۵۳ 
ذخیره گاه زیست کره در ۱۰۷ کشور جهان به ثبت رسیده  است. در ایران نیز 
۱۳ منطقه شامل ارسباران، ارژن و پریشان، کویر، توران، میانکاله، ارومیه، کپه 
داغ، تنگ صیاد و سبزکوه، گنو، حرا، هامون، گلستان و دنا به عنوان ذخیره گاه 

زیست کره ثبت شده اند.
علیرضا نجیمی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به گرامیداشت روز بین المللی 
ذخیره گاه های زیست کره طی امروز در شهرکرد اظهارکرد: سازمان حفاظت 
محیط زیست برای این مناســبت برنامه هایی در نظر گرفته است. علاوه بر 
گرامیداشــت این روز، یک کارگاه آموزشی با حضور روسای ذخیره گاه های 
زیست کره کشور برگزار می شــود. ۱۳ذخیره گاه زیست کره در۱۱ استان به 

مساحت ۶ میلیون هکتار داریم.
وی با بیان اینکه کارشناسان ستادی و استانی نیز در کارگاه آموزشی حضور 
دارنــد، گفت: این کارگاه در دو محور برگزار می شــود؛ یکی تبیین الگوهای 
مدیریتی که برای ذخیره گاه های زیســت کره باید اســتفاده شود و دیگری 
مبانی قانونی اســت. قوانین متعدد در کشــور برای حفظ محیط زیســت 
داریم ولی قانونی ویژه ذخیره گاه های زیســت کره نداریم. قصد داریم در این 
کارگاه پیش نویس آیین نامه ای را تهیه کنیم تا بعد از طی مراحل قانونی، به 
مبنای قانونی مشــخصی برای مدیریت ذخیره گاه های زیست کره در کشور 
برســیم.نجیمی درباره علت تاکید بر ضرورت تدوین قانونی مشــخص برای 
ذخیره گاه های زیست کره تصریح کرد: پایه و اساس ذخیره گاه های زیست کره، 
مشــارکت جوامع بومی - محلی و حفظ معیشــت پایدار برای ساکنان آن 
منطقه است. به غیر از هسته مرکزی ذخیره گاه زیست کره، دو زون دیگر به 
نام هــای »بافر« )حائل( و »بینابینی« داریم. عمدتا در زون بینابینی موضوع 
مشارکت مردم مطرح است چراکه معیشت مردم به عرصه های طبیعی گره 
می خورد. در این شرایط لازم است الگوهای مدیریتی نظام مند پیگیری شود.

وی افزود: بیشــتر هســته مرکزی جزو مناطق چهارگانه است و قانون برای 
حفاظت از مناطق چهارگانه داریم ولی در زمینه مناطق بینابینی و بافر برای 
ایجاد هماهنگی و انسجام برای حفاظت از این مناطق نیازمند تدوین قوانین 
و آیین نامه ها هستیم تا وظایف دستگاه ها در هر بخش مشخص شود و بتوانند 
کار را بــا هماهنگی پیش ببرند. مدیر کل دفتر مدیریت زیســتگاه ها و امور 
مناطق سازمان حفاظت محیط زیســت درباره رابطه زندگی پایدار و حفظ 
تنوع زیستی گفت: بر اساس اصل ۵۰ قانون اساسی، حفاظت از محیط زیست 
وظیفه همگانی اســت. تنوع زیستی یکی از مولفه های محیط زیست پایدار 
است. ارکان تنوع زیستی در سطح ژن، گونه و زیستگاه تعریف می شود. مردم 
به عرصه های طبیعی و به نوعی به تنوع زیستی وابسته هستند. با حفظ تنوع 
زیســتی زندگی مردمی که زندگی آن ها با طبیعت گره خورده است، پایدار 
و تضمین شده خواهد بود. اگر محیط زیست را آلوده و تخریب کنیم، امکان 
زیست سالم برای گونه های گیاهی وجانوری وجود نخواهد داشت و آن عرصه 
برای انسان نیز قابل سکونت نخواهد بود.وی اضافه کرد: در نتیجه لازم است 
عرصه های طبیعی و تنوع زیستی را حفظ و به نسل های آینده برای استفاده 
منتقل کنیم بنابراین ضروری است که به همه مولفه های حیات توجه کنیم 
که یکی از آن ها تنوع زیستی است. این بحث در محیط شهری کمتر مطرح 
می شود. افرادی که بیشتر با اکوسیستم های جنگلی، مرتعی،  دریایی و تالابی 
سر و کار دارند مسلما حفاظت از این عرصه های طبیعی به نفع خود آن هاست 
و به طور متقابل می توانند از مواهب طبیعت استفاده کنند.عجیمی در پایان 
اظهارکرد: زنجیره حیات بسیار گسترده است از میکروارگانیسم کف دریا تا 
ارتفاعات پیوستگی اکوسیســتمی وجود دارد بنابراین حفاظت از زنجیره ها 

بسیار اهمیت دارد. 

آموزش

محیط زیست

جدیت پلیس در اجرای طرح 
جمع آوری اتباع غیرمجاز

۱۲۳ طرح ارتقای امنیت اجتماعی در ۶ ماهه اول ســال 
در شهرســتان های تابعه اســتان تهران به مرحله اجرا 

درآمده است.
ســردارکیومرث عزیزی در جلســه با اســتاندار تهران 
اظهارداشت: میزان سرقت ها در۶ ماهه اول سال ۱۴۰۳ 
نسبت به مدت مشابه، ۱۸درصد سرقت در غرب استان 
تهران کاهش یافته است که با نصب۵۶۰ پابند الکترونیکی 
به سارقان بالای ۴ فقره محکومیت قضائی، شاهد کاهش 
محسوس سرقت ها و جرائم خشن و بازدارندگی در غرب 

استان تهران بوده ایم.
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، این مقام ارشــد 
انتظامی در ادامه از کشف ۵تن و ۱۳کیلو انواع موادمخدر 
خبــر داد و گفت: با تــلاش ماموران پلیــس مبارزه با 
موادمخدر غرب اســتان تهران و انهدام ۱۱۴ باند توزیع 
موادمخــدر، ۷۰۰ نفر قاچاقچی، ۴۱هــزار توزیع کننده 
و خــرده فروش موادمخدر و معتاد متجاهر دســتگیر و 

جمع آوری شدند.
وی با اشاره به اینکه ۱۲۳ طرح ارتقای امنیت اجتماعی 
در ۶ ماهه اول ســال در شهرستان های تابعه به مرحله 
اجرا درآمده است، بیان داشت: با اجرای این طرح ها، ۱۶ 
درصد افزایش کشف ســرقت های خشن بدست آمده و 
میزان شرارت و اوباشگری کاهش داشته است.وی به آغاز 
اجرای طرح ساماندهی اتباع غیرمجاز در شهرستان های 
غرب استان تهران گفت: میزان جمع آوری و ساماندهی 
اتباع غیرمجاز در غرب استان تهران، ۷۵۰درصد افزایش 
داشته که این اقدامات تا پایان سال ادامه خواهد داشت.

مصوبه ون کافه ها نیاز به بازنگری دارد
موضوع کاهش ســالیانه دو درصد از تعداد کیوسک های 
موجــود پایتخت در بررســی طرح ممنوعیــت افزایش 
کیوســک ها در مناطق ۲۲ گانه شــهرداری تهران، برای 

بررسی بیشتر به جلسه بعد شورا موکول شد.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست 
و خدمات شهری شــورای شهر تهران در ابتدا در بررسی 
طرح ممنوعیت افزایش کیوســک ها و کاهش ســالیانه 
دو درصد از تعداد کیوســک ها گفت: صادر کردن مجوز 
ساخت کیوسک در معابر پایتخت ممنوع است و در سایر 
فضاهای عمومی تنها با ارائه دلایل موجه توســط مناطق 
۲۲ گانه، مجوزها صادر خواهد شد. شهرداری تهران دو ماه 
فرصت دارد نسبت به بررسی کاهش سالیانه دو درصد از 
کیوسک های پایتخت اقدام و نتایج را اعلام کند.وی اضافه 
کــرد که به علت عدم وجود مجوزهای وزارت بهداشــت 
اتفاقاتی در کیوسک های عرضه مواد غذایی پیش آمد که 
با توجه به این موضوع صدور مجوزهای این بخش ضروری 
است. به گزارش ایسنا، همچنین مهدی بابایی دیگر عضو 
شــورا بیان کرد: موافقم ممنوعیت ادامه داشــته باشد تا 
افزایش کیوســک ها اتفاق نیفتد اما ون کافه ها می توانند 
برای شــهرداری درآمد زا باشــند. بــا ممنوعیت کار ون 
کافه ها مخالف هســتم. می توان همان فرآیند را ادامه داد 
اما شهرداری دستورالعمل را به شورا بیاورد و تصویب شود 
تا ون کافه ها طبق دستورالعمل و منضبط فعالیت کنند.
مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران نیز در سخنانی 
اضافه کرد: در شــرایط کشورمان ســازگاری لازم با ون 
کافه ها را نداریم. آن ها نه پروانه دارند و نه کسی می دانند 
چه نوشــیدنی ها و غذاهایی به مردم می دهند. همکاران 
می توانند در یک بازه زمانی سه ماهه دستورالعمل تعیین 
کنند و تا آن موقع ممنوع باشــد. اجازه از وزارت بهداشت 
هم مهم اســت چون ســلامتی مردم به خطــر میفتد. 
پروانه های ون کافه ها ســه ماهه اســت و بیش از سه ماه 
در یــک مکان نمی مانند. البته باید مجــوز و پروانه ها در 
صورت تخلف نکردن تمدید شود. سعید بیگی، مدیرعامل 
شرکت ســاماندهی مشاغل در خصوص کیوسک ها و ون 
کافه ها عنوان کرد: کیوسک های جدید در تهران سابقه ۳۰ 
ساله دارد. خیلی از مسائل را به دلیل مافیای کیوسک ها 
نمی توانم مطرح کنم چون برای شهرداری دردسر می شود. 
در شهرداری رویکرد افزایشی نداریم و قطعا روند کاهشی 
خواهد بود. او ادامه داد: در حال اجرای مصوبه شورا برای 
ون کافه ها هستیم اما نیاز به بازنگری مصوبه شورا داریم. 

انتظامی

شهری
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گروه اجتماعی - سعید تهرانی: رئیس 
سازمان نظام پرستاری روز گذشته در 
نشست خبری به مناسبت آغاز هفته 
پرستاری  مشــکلات  گفت:  پرستار 

پاشنه آشیل نظام سلامت است. 
احمد نجاتیان در پاســخ به پرسش مردم 
ســالاری در خصوص اینکه آیا مشکلات 
پرســتاران پاشنه آشــیل وزیر بهداشت 
خواهد شــد، گفــت: خدمات پرســتاری 
بخش عمده ای از نظام ســلامت است و 
اگر نتوانیم خدمات مناسبی ارائه دهیم و 
پرســتاران را راضی نگه داریم قطعا پاشنه 
آشــیل نظام ســلامت خواهد بود و نظام 
سلامت هم پاشنه آشیل دولت خواهد بود. 
وی ادامــه داد: در این دولت همه جامعه 
از دکتر پزشــکیان انتظار دارند و در حوزه 
ســلامت هم ما شــاهد رشــد چشمگیر 
باشیم. پرستارها می توانند به بهبود نظام 
ســلامت کمک کنند، اگر آنهــا را راضی 
نکنیم می تواند به شکست برنامه های ما در 
نظام ســلامت منجر شود. موفقیت و عدم 
موفقیت نظام ســلامت حتما برای دولت 
هم دســتاورد خواهد داشت و هم هزینه 
. در بعضی حوزه ها وزارت بهداشــت باید 
پاخگو باشد مثل بازتوزیع تعرفه پرستاری 
که به طور کامل در حوزه اختیارات وزارت 
بهداشت اســت، یا در حوزه ارائه خدمات 
رفاهــی و .... خیلی سیاســی بــه حوزه 
پرستاری نگاه نمی کنیم ولی قطعا موفقیت 
و شکســت برنامه ها در حوزه پرستاری بر 
دولــت و وزارت بهداشــت حتما تاثیراتی 

خواهند گذاشت.
عضو شــورای عالی نظام پرستاری گفت: 
پرســتاران همواره در کف میــدان ارائه 
خدمات حضور دارنــد؛ بنابراین می توانند 
در اجــرای درســت سیاســت ها اثرگذار 
باشند. »ســند جامع مراقبت سلامت« و 
»افزایش ظرفیت رشــته  پرستاری« جزو 
اهداف برنامه هفتم توســعه هستند که به 
طور مستقیم با پرستاری مرتبط هستند. 
همچنین با توجــه به اینکه دولت در نظر 
دارد پرداخت از جیب مردم در پایان برنامه 
هفتم توسعه به کمتر از ۳۰ درصد برسد، 
در این مسیر می تواند از ظرفیت پرستاری 

استفاده کند.

نجاتیان با بیان اینکه نسبت پرستار به ازای 
هر تخت بیمارستانی می بایست ۱.۸ باشد، 
تصریح کرد: نسبت ۱.۸ پرستار به ازای هر 
تخت محقق نشده است؛ بررسی ها بیانگر 
این اســت که نسبت پرستاری به ازای هر 
تخت ۱.۱ بوده که این میزان به ۰.۹ رسیده 
است. موضوع کمبود پرستار و تلاش جهت 

رفع آن یک موضوع حاکمیتی است.
وی با بیان اینکه برخی پرستاران مهاجرت 
کرده تمایل به بازگشــت بــه ایران دارند، 
تشریح کرد: دلایل مهاجرت متنوع است 
و برخی از همکارانی که مهاجرت کرده اند، 
تجربه ایــن کار را نداشــته اند. وقتی در 
محیطی با فرهنــگ و اقلیم متفاوت قرار 
می گیرند و با رفتارهای غیر آشــنا مواجه 
می شوند، بعد از مدتی تمایل به بازگشت 
به کشور پیدا می کنند؛ البته آمار دقیقی در 
این زمینه نداریم و تعداد آنها محدود است. 
پرســتاری که مهاجرت می کند، پل های 
پشت سر خود را خراب می کند، زیرا منزل 
خود را می فروشد یا از شغل خود انصراف 
می دهد. یکی از راهکارها این است که به 
این نیروها که تمایل به کسب تجربه دارند، 
مرخصی داده شود. راهکار دیگر این است 

که دولت باید برای جذب نخبگان خارج از 
کشور اقدام کند؛ زیرا بسیاری از پرستارانی 
که مهاجرت می کنند، از نخبگان هستند و 
باید تلاش کنیم تا این افراد را شناســایی 
کرده و راهکارهایی برای جذب و بازگشت 

آن ها ارائه کنیم.
وی درباره تعداد نیروی بیکار پرســتار نیز 
توضیح داد: به طــور کلی از لفظ بیکاری 
استفاده نمی کنم و در حال حاضر با عدم 
توزیع مناسب نیروها در فرصت های کاری 
مواجهیم. برخی دوستان معتقدند که در 
غرب کشــور فارغ التحصیل شده اند، اما به 
دلیل هزینه هــای بالای زندگی در تهران، 
در شــهر خود می مانند و بیکار هســتند. 
همچنیــن، گاهــی حقوق پرســتاران به 
قدری پایین است که صرفه اقتصادی برای 
آنها ندارد و بنابراین وارد شــغل پرستاری 

نمی شوند.
نجاتیــان درباره تعــداد دانش آموختگان 
رشته پرســتاری خاطرنشان کرد: سالانه، 
۱۲ هزار پرســتار فارغ التحصیل می شوند، 
در حالی که دحدود ۹ هزار پرســتار در ۳ 
استخدام شده اند. همچنین  سال گذشته 
تعدادی از پرســتاران به صورت شرکتی 

نیــز در بخش خصوصی مشــغول به کار 
می شوند. بیش از اینکه با بیکاری پرستاران 
مواجه باشیم، با عدم توزیع مناسب نیروها 
مواجهیم و اگــر بتوانیم پانســیون هایی 
راه اندازی کنیم، این مشــکل حل خواهد 
شد. در حال حاضر، حدود ۵ میلیارد تومان 
برای تربیت یک نیروی پرســتاری هزینه 
می شــود و اگر در حدود ۲ میلیارد تومان 
برای تأسیس پانسیون برای این پرستاران 

هزینه شود، این مشکل رفع می شود.
او درباره اضافه کاری پرستاران نیز با بیان 
اینکه باید افزایش اضافه کار پرســتاران از 
منابع عمومی کشور اختصاص یابد، اظهار 
داشت: دولت موظف اســت این منابع را 
تامین کند و ســه برابر افزایش یابد؛ زیرا 
الان نظام سلامت نتوانسته نیرو استخدام 
کند و با اضافه کار به دنبال جبران کمبود 
نیرو اســت؛ در حالی که پرستاران حاضر 
نیســتند.  اضافی  ماندن ســاعت های  به 
پیشنهاد دادیم که ساعت اضافه کار نیروی 
پرســتار ۱۰۰ هزار تومان باشــد و وزارت 
بهداشــت با ۸۰ هزار تومــان موافق بوده 
 که امیدواریم با مساعدت ها در روز پرستار 

مجدد افزایش یابد.

کمیسیون  ســخنگوی  که  درحالی 
بهداشت و درمان مجلس مدعی فوت 
۷۰ بیمار دیالیزی شــده است رئیس 
ســازمان غذا و دارو از ارجاع پرونده 
این ماجرا به قوه قضاییه خبر می دهد.
روز ۱۲ آبان ماه سلمان اسحاقی سخنگوی 
کمیسیون بهداشت و درمان در اظهاراتی 
مدعی شد که ۷۰ بیمار دیالیزی به دلیل 
مصرف محلول آلوده بــه آلومینیوم فوت 
کردند.به گفته وی، کمیســیون بهداشت 
و درمان مجلس ســال جــاری در جریان 
فوت ۵۰ بیمار دیالیزی به دلیل اســتفاده 
از داروی بی کیفیــت که بعداً گفته شــد 
احتمــال دارد به عنصــر آلومینیوم آلوده 
شده باشد قرار گرفت و با برگزاری نشستی 
با مسئولان مربوطه این موضوع را بررسی 
و مشخص شــد یکی از شرکت ها در این 

رابطه قصور داشته است.
آنطور که ســخنگوی کمیسیون بهداشت 

و درمــان مجلس روایت می کند، در وهله 
اول گفته شد ۱۰ تا ۱۲ بیمار دیالیزی در 
شهرهای مشهد و اصفهان به دلیل استفاده 
از محلــول و بــا علائم مغــزی، عفونتی، 
تشنجی و کما جان خود را از دست دادند 
و پــس از مدتی آمار فوتی هــا به ۵۰ نفر 
رســید و تاکنون ۷۰ نفر جــان خود را از 
دست دادند.در همین راستا خبرنگار مهر 
موضوع را از ســازمان غذا و دارو پیگیری 

کرده است.
ســید حیدر محمدی رئیس سازمان غذا 
و دارو در ایــن خصوص گفت: شــرکت 
ثامن وابســته به بنیاد بهره وری موقوفات 
آســتان قدس رضوی اســت و داروهای 
دیالیــزی را تولیــد می کنــد. آنطور که 
بررسی ها نشــان می دهد خرداد پارسال، 
در داروهای دیالیزی این شــرکت ظاهراً 
درصد کمی آلومینیوم وجود داشته است 
که بررسی های ما نشــان داد این داروها 

عوارض داشته اند.محمدی ادامه داد: داروها 
برای تولید از یک مواد اولیه ای تشــکیل 
می شوند که این مواد اولیه استانداردهایی 
دارد و بر اســاس آن شاخص ها را تعیین 
می کنند که مثــلًا میزان آلومینیوم نباید 
بیشتر از حد مجاز باشد و اگر رعایت نکنند 
ریجکت می شوند. همیشــه آزمایشگاه ها 
یک حد مجــازی را در نظر دارند و طبق 
آن، داروها بررســی می شــوند مگر اینکه 
داروهای تزریقی باشــند، که حد مجازش 

صفر است و باید استریل شوند.
محمدی مطرح کرد: شرکت ثامن همیشه 
این ســرم ها را تولید می کرد و در گذشته 
مشــکلی وجود نداشت و این نخستین بار 
است که چنین مشکلی مشاهده می شود. 
با بررســی مواد خریداری شده، معلوم شد 
که از دو منبع این مشــکل ایجاد شــده 
اســت.محمدی افزود: بررسی های شرکت 
ثامن نشان داد که از دی ماه سال گذشته 
دو منبع وجود داشته که ناخالصی بالایی 
داشــته اند و باعث غلظت بالای آلومینیوم 
در سرم های صفاقی شده و عوارض آن هم 
با آلودگی مورد اشاره انطباق داشت. پس 
از این اتفاقات وزارت بهداشت، گروهی را 
برای مطالعه بیشتر به شرکت ثامن فرستاد 

تا بررسی کند منبع آلودگی کجاست.
به گزارش مهر، رئیس سازمان غذا و دارو 
گفت: شــرکت ثامن هم اعلام کرد، برای 

هر دو منبعی کــه این محلول ها را تولید 
می کردند، آلودگی ایجاد شده است. دلیل 
وقوع این اتفــاق، نبود کنترل کیفی روی 
محصولات بوده است.طبق گفته سازمان 
غــذا و دارو، در آزمایش های انجام شــده 
روی محلول دیالیز صفاقی شــرکت ثامن 
مشخص شد، برخی تولیدات این شرکت 
از نظر آلودگی به فلزات سنگین به خصوص 
آلومینیوم، با اســتاندارد منطبق نبود اما 
برخی نمونه ها قابل قبول بودند.وی گفت: 
بر اساس اعلام این سازمان، برای پیگیری 
فوری گزارش ها در خصوص مشکلات یک 
محصول دارویی بیماران دیالیزی، رئیس 
سازمان غذا و دارو در کارخانه حضور یافته 
و موضوع را از نزدیک بررسی و دستورات 
لازم را صــادر کرد. تیم کارشناســی به 
آزمایشــگاه مرجــع و محل آزمایشــگاه 
داروسازی ثامن مشهد اعزام شد تا موضوع 
را بررســی کند.محمدی تاکید کرد: پس 
از بررســی های صورت گرفته اشکال مواد 
اولیه و تولید این محصول برطرف شــده 
است و در حال حاضر محصولات تولیدی 
ایــن شــرکت هیچ گونه عوارضــی برای 
بیماران ندارند و تمام محصولات توســط 
ســازمان غذا و دارو بررسی می شوند.وی 
گفت: از ســوی دیگر پرونده قضائی برای 
این موضوع تشکیل شده است و در انتظار 

پیگیری مراجع قضائی است.

از  رئیس جدید سازمان حج و زیارت 
اعلام فراخوان ثبت نام حج تمتع ۱۴۰۴ 

تا یکی دو روز آینده خبر داد.
علیرضا بیات در حاشــیه مراســم معارفه 
رئیس ســازمان حج و زیارت گفت: یکی از 
موضوعاتی که به طور جدی مورد توجه ما 
است، قیمت تمام شدۀ حج و عمره است که 
رابطه نزدیکی با ارز دارد. شــرایط ارزی در 
کشور ما مشــخص است و همه هم اطلاع 
دارنــد. اما یکی حقی وجــود دارد که حق 
ســپرده گذاران است. ســپرده هایی را طی 

سالیان متوالی گذاشــته اند و حالا که حج 
برگزار می شــود از ارزش آن سپرده کاسته 
شده است.وی با بیان اینکه یکی از موضوعات 
جدی ما مذاکره با بانک مرکزی و بانک های 
عامل است، ادامه داد: هرچند همکاری هایی 
داشــته اند اما به نظر می رسد تصمیم های 
مهمی باید گرفته شــود، به ویژه اینکه بنا 
داریم از ظرفیت دولت و شورای عالی حج 
استفاده کنیم. این شــورا به زودی برگزار 

می شود و درحال تهیه پیش نویس مذاکرات 
آن جلسه هستیم تا مصوبات خوبی بگیریم. 
به گزارش ایلنا، رئیس سازمان حج و زیارت 
درباره آغاز ثبت نام سفر حج ۱۴۰۴ با توجه 
تصریح کرد: هنوز ســهیمه حج مشخص 
نیست ولی فکر می کنم برمبنای عدد سال 
گذشــته )۸۷ هزار و ۵۰۰ نفر( است. یکی 
دو روز آینــده هم فراخوان ]ثبت نام[ آن را 
اعلام می کنیم و اتفاق خوبی اســت، چون 

به نسبت سال های گذشته زودتر ثبت نام را 
شروع می کنیم. تیم های مسکن و تدارکات 
نیز همین الان در عربستان هستند و بخش 
عمده ای از مســکن حج تهیه شــده و به 
نسبت سال گذشــته براساس زحمتی که 
دوستان کشــیده اند، خیلی جلوتر هستیم. 
درباره هزینه ثبت نــام نمی توانم عددی را 
اعلام کنم، چون به نرخ دلاری برمی گردد 
که برای حج باید استفاده کنیم و این نرخ 
زمانی مشخص می شود که مصوبه شورای 

عالی حج را داشته باشیم.

رئیس سازمان نظام پرستاری در پاسخ به »مردم سالاری« تشریح کرد

مشکلات پرستاران پاشنه آشیل نظام سلامت

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس مدعی شد 

ماجرای فوت ۷۰ بیمار دیالیزی

اعلام فراخوان ثبت نام حج تا ۲ روز آینده

آماده باش مدیریت بحران استان تهران به دستگاه ها عدم امکان تغییر اطلاعات کیفیت هوای تهران
مدیرکل مدیریت بحران اســتان تهران ضمن اعلام هشــدار سطح نارنجی 
هواشناسی و آماده باش به دستگاه های مســئول از تشدید بارش ها در این 

استان تا روز دوشنبه خبر داد.
حامد یزدی مهر با اشاره به هشدار سطح نارنجی هواشناسی اظهار کرد: تشدید فعالیت 
ســامانه بارشی تا امروز ۱۴ آبان ماه تداوم خواهد داشت.مدیرکل مدیریت بحران استان 
تهران با بیان اینکه در این مدت بارش باران و گاهی رگبار متوسط یا شدید، رعدوبرق، 
بارش برف و گاهی کولاک در ارتفاعات مناطق شمالی و غربی استان تهران، به ویژه دامنه 
و ارتفاعات شمالی و غربی پیش بینی می شود، گفت: احتمال آبگرفتگی معابر، روان آب و 
احتمال سیلابی شدن برخی مسیل ها، لغزندگی جاده ها و کاهش میدان دید در این مدت 
وجود دارد.به گزارش ایسنا، وی با تأکید بر اینکه هشدار نارنجی شدت بیشتری از هشدار 
زرد رنــگ دارد، اضافه کرد: احتمال وقوع خســارت به دلیل برخورد صاعقه، اختلال در 
ناوگان حمل و نقل جاده ای و هوایی، احتمال وقوع خسارت به باغات و مزارع کشاورزی 
وجــود دارد.یزدی مهر اضافه کرد: وقوع اثرات منفی در پی این پدیده جوی دور از ذهن 
نیســت و باید دستگاه های مســئول برای مقابله با یک پدیده خسارت زا آماده باشند.بر 
اساس گزارش سایت استانداری تهران،  مدیرکل مدیریت بحران استان تهران همچنین 
بر پاکســازی کانال ها و آبراهه ها، پرهیز از کوهنوردی و قرار گرفتن در مناطق مرتفع و 
محل های با خطر برخورد صاعقه، محافظت تجهیزات برقی در برابر رعدوبرق، احتیاط در 
رانندگی، اجتناب از ترددهای غیرضرور، آمادگی دستگاه های اجرایی و اطلاع رسانی به 

موقع از طریق رسانه های محلی تأکید کرد.

سرپرست شرکت کنترل کیفیت هوای تهران گفت: سامانه این شرکت به گونه ای 
طراحی شده که هیچ گونه امکان تغییر اطلاعات در آن لحاظ نشده است.

فاطمه کریمی به همراه معاونان و جمعی از مدیران این شــرکت از ایســتگاه سنجش 
کیفیت هوا در ستاد مدیریت بحران واقع در خیابان شهید علی اکبری و تابلوی نمایشگر 
اطلاع رسانی کیفیت هوا واقع در میدان هلال احمر به منظور بررسی وضعیت و امکانات 
موجود ایســتگاه ها بازدید کــرد.وی در این بازدید که به منظور بررســی وضع موجود 
زیرســاخت ایستگاه های سنجش کیفیت هوا انجام شــد، با تأکید بر اهمیت نظارت بر 
ایستگاه های مذکور گفت: شرکت کنترل کیفیت هوا همواره در تلاش است تا با ارتقای 
تجهیزات و فرآیندها، خدمات بهتر و بیشتری را به شهروندان ارائه دهد.وی با بیان اینکه 
۲۲ ایستگاه سنجش کیفیت هوای متعلق به شهرداری تهران با هدف پایش و سنجش 
کیفیت هوا و اطلاع رســانی به شهروندان فعالیت می کنند، افزود: این اقدامات بخشی از 
برنامه های شــرکت برای افزایش دقت و ارتقای کارایی در سنجش کیفیت هوا و ارتقای 
آگاهی عمومی در زمینه مســائل محیط زیستی است.وی با تأکید بر اینکه دستگاه های 
ســنجش کیفیت هوا از فن آوری کاملًا پیچیده و به روز استفاده می کنند، گفت: شرکت 
کنترل کیفیت هوا با استفاده از جوانان متخصص با وجود تحریم ها توانسته ایستگاه های 
خود را به شــکل مناسبی راهبری کند .به گزارش روابط عمومی شرکت کنترل کیفیت 
هوا، کریمی در پایان اهمیت انتشار داده های صحیح را مورد تأکید قرار داد و خاطرنشان 
کرد: ســامانه این شرکت به گونه ای طراحی شده که هیچ گونه امکان تغییر اطلاعات در 

آن لحاظ نشده است.

کلینیک سوگ محک؛ همراهی با 
خانواده ها در مسیر دشوار پس از فقدان
گروه اجتماعی: مدیــر خدمات حمایتــی محک، از 
کلینیک سوگ به عنوان بخشی از زنجیره درمانی محک 
یاد می کند. این کلینیک با ارائه مشــاوره های تخصصی، 
تلاش می کند تا والدین را در ادامه مسیر زندگی پس از 

یک فقدان بزرگ همراهی کند.
نــدا دادخواه، مدیر خدمات حمایتی محک، در خصوص 
هدف تاسیس کلینیک ســوگ اظهار داشت: این بخش 
با هــدف تکمیل زنجیره حمایت در خیریه محک ایجاد 
شده است. وی تأکید کرد: علیرغم پیشرفت های علمی 
در حوزه پزشکی، گاهی درمان های موجود برای مقابله با 
سرطان کودکان به نتیجه نمی رسد و در چنین مواقعی، 
کلینیک سوگ محک با بهره گیری از روانشناسان مجرب 
خود، به والدینی که فرزندشان را از دست داده اند کمک 

می کند تا این شرایط سخت را بهتر مدیریت کنند.
دادخواه ادامه داد: کلینیک ســوگ، با ارائه مشاوره های 
تخصصی، تلاش می کند والدین را در پذیرش این فقدان 
و ادامه مســیر زندگی یاری کند. واقعیت این اســت که 
زندگی، حتی پس از تجربه تلخی چون از دســت دادن 
یک فرزند، ادامه دارد و هدف کلینیک سوگ محک این 
اســت که این مسیر سخت را برای والدین هموارتر کند.

مدیر خدمات حمایتی محک با اشاره به اهمیت کلینیک 
سوگ در ســاختار حمایتی این موسسه بیان کرد: این 
کلینیک نه تنها برای حمایت عاطفی والدین پس از فقدان 
فرزند طراحی شده، بلکه بخشی حیاتی از فرآیند حمایت 
به شــمار می آید.  دادخواه با اشاره به اهمیت پذیریش 
ســوگ گفت: روانشناســان کلینیک ســوگ محک به 
والدین کمک می کنند تا با پذیرش و پردازش احساسات 
پیچیده ای که از دســت دادن فرزند بــه همراه دارد، به 
تدریج راهی برای بازگشت به زندگی روزمره پیدا کنند. 
ایــن فرآیند به والدین اجازه می دهد تا علاوه بر اینکه به 
یاد فرزندشان باقی می مانند، بتوانند دوباره زندگی کنند 
و به تدریج از غم عمیق ناشی از این فقدان فاصله بگیرند.

وی در پایان گفت: کلینیک ســوگ با تمرکز بر نیازهای 
روانی و عاطفی والدین تلاش می کند تا پیامی از همدلی 
و حمایت به خانواده ها ارائه دهد. امیدواریم این کلینیک 
بتواند الگویی برای ســایر مراکز درمانی باشد تا در کنار 
درمان جسمانی، به جنبه های روانی و عاطفی خانواده ها 

نیز توجه بیشتری شود.

مردم نهاد


